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»فرهیختگان« از فعالیت های کانون آسیب های  اجتماعی 
دانشگاه نوشیروانی بابل گزارش می دهد

پاسخ به چالش های انسانی در دل دانشگاهی صنعتی

کانون آسیب های اجتماعی دانشگاه نوشیروانی بابل بعد 
ک خوردن دوباره به چرخه فعالیت  از چندیـــن دوره خـــا
واثرگذاری بازگشته و به یکی از مجموعه های دانشجویی 
فعال در حوزه امدادرسانی در حوزه آسیب های اجتماعی 
تبدیل شـــده اســـت. محمدعلی فردوس، مسئول کانون 
آســـیب های اجتماعی دانشگاه انوشیروانی بابل درباره 
آغـــاز فعالیـــت ایـــن کانون بیان کرد: »کانـــون ما از حدود 
یک ســـال پیش و بعد از توقف دو دوره ای کانون دوباره 
ی شـــد. زمانی کـــه فعالیت مان را آغـــاز کردیم،  راه انـــداز
شـــورای مرکـــزی مـــا چهار عضـــو داشـــت و کل اعضای 
کانون های ما به هفت یا هشـــت نفر هم نمی رســـید، اما 
بعـــد از یک ســـال فعالیت، امروز اعضـــای فعال ما به 30 

نفر می رسد.« 
او دربـــاره اولیـــن مواجهـــه خـــود بـــا کانـــون آســـیب های 
، زمانی کـــه من برای  اجتماعـــی گفـــت: »برای اولین بـــار
عضو شدن در کانون ها به مجمع مراجعه کردم، متوجه 
گر  شـــدم هیچ دانشـــجویی عضو این کانون نمی شود و ا
برای بار سوم نتواند عضوی داشته باشد، منحل خواهد 
شـــد و به دلیـــل حفظ کانـــون به آنجا رفتم. بعـــد از آن نیز 
با ســـه نفر از دوســـتانم شـــورای مرکز را تشـــکیل دادیم تا 
ی ما در دوره  ی هایی را داشـــته باشـــیم. تمام انرژ همکار
ی باید انجام  گذشته صرف این موضوع شد که چه کار
دهیم؟ در این راه بسیار بی تجربه بودیم اما بعد از اینکه 
تعدادمان بالا رفت و اعضای فعال بیشـــتر شدند حلقه 
مطالعاتی شکل گرفت و مقالات روز را نیز می خواندیم. 
تمام این موضوعات را در حلقه مطالعاتی بررسی کردیم 
که به پایان دوره نزدیک شدیم و به این نتیجه رسیدیم که 

باید با کانون های دیگر فعالیت انجام دهیم.« 
فردوس درخصوص نوع فعالیت این کانون توضیح داد: 
کثـــر بچه ها مهندس  »در دانشـــگاه صنعتی هســـتیم و ا
هستند و رشته روانشناسی یا جامعه شناسی و مددکاری 
یم، اما علاقه ما آسیب های اجتماعی است. علاقه  ندار
شـــخصی ما بحث های روانشناسی و اجتماعی است. 
کادمیکی در ایـــن حوزه  امـــا بـــه ایـــن دلیل کـــه مـــدرک آ
یم، با مرکز مشـــاوره دانشـــگاه فعالیت و کارگاه های  ندار
مختلفی را برگزار می کنیم. همچنین معمولا مشـــاوران و 
روانشناسان یا از بیرون دانشگاه می آیند یا از مرکز مشاوره 
کمـــک می گیریم. کارهـــای مختلفی نیز انجام می دهیم 
و زمینه های فعالیت بســـیار گســـترده اســـت. این اواخر 
هم اندیشـــی بـــا کمـــک کانون کتـــاب دانشـــگاه در مورد 
یســـت فعالیت  زن داشـــتیم. ترم پیش با کانون محیط ز

ی فیلترهای ســـیگار از در  دیگـــری نیز با عنوان جمع آور
دانشگاه داشتیم.«

او اضافه می کند: »در دانشگاه ما سیگار کشیدن ممنوع 
است و بسیاری از دانشجویان به بیرون دانشگاه می روند 
که این موضوع برای وجهه دانشگاه بد است. درتلاشیم 
ی  ایـــن حرکت اصـــلاح شـــود و اولین گام مـــان جمع آور
فیلتـــر ســـیگار بود که صورت گرفـــت. همچنین از دیگر 
ی کارگاه هـــای مختلف بود و در  فعالیت هـــای مـــا برگزار
ایـــن بیـــن یکی از کارگاه هایی که بســـیار از آن اســـتقبال 
شد، کارگاه زندگی دانشجویی و آسیب های خوابگاهی 

است.« 
مسئول کانون آسیب های اجتماعی با اشاره به اینکه در 
ایام امتحانات نیز کارگاه استرس را برگزار کرده اند، بیان 
یم که در کانال مان پست  کرد: »فعالیت رسانه ای هم دار
یـــم. یکـــی دیگر از شـــاخص ترین فعالیت های  می گذار
ما تســـت ایدز بود که به صورت محرمانه از دانشـــجویان 
گرفتیم و جوابش بسیار سریع به دست آنان  رسید. اهدای 
خون هم داشتیم. در استان مازندران بحث ذخایر خونی 
یم و به  بســـیار بحرانی اســـت و در وضعیت قرمز قرار دار
همین واســـطه بحث اهدای خون داشـــتیم و اتوبوسی را 
از سازمان انتقال خون شهرستان بابل به دانشگاه آوردیم 
و از دانشـــجویان داوطلب خونگیری انجام شد تا گامی 
برای بهبود وضعیت بحرانی استان باشد. این مورد را در 
بهار تکرار خواهیم کرد. ما تلاش داشتیم سیگار کشیدن 
دانشـــجویان کاهـــش پیدا کند و مســـابقات مختلفی را 
ی دســـت فرد را می بندد.  برگزار کنیم اما بروکراســـی ادار
ی باید  معـــاون فرهنگـــی در ایـــن بحـــث معتقد بود بـــاز
به صورت تفکیک شده صورت بگیرد و دخترها و پسرها 
ی کنند اما در محیط دانشـــگاه چندان  از هـــم جدا بـــاز

منطقی نیست.«
کیـــد بـــر اینکـــه یکـــی از چالش هـــا در  فـــردوس بـــا تا
دانشـــگاه های کشـــور بحـــث بودجه اســـت، گفت: »در 
دانشـــگاه های کشور همیشه بحث بودجه مطرح است 
اما در دانشـــگاه ما این بحث بســـیار پررنگ تر است و از 
یم، درنتیجه فعالیت هایی  نظر بودجه واقعا مشـــکل دار
کـــه انجام می دهیم بســـیار کم هزینه انـــد و به کیفیت نیز 
یم  آســـیب زده نمی شود. محدودیت هایی در بودجه دار
و نمی توانیم یکســـری از فعالیت ها را انجام دهیم، مثلا 
گرفتن تست ایدز برای ما بسیار چالش برانگیز بود. فضای 
بسته ای در این موضوع وجود دارد و در فضای اجتماعی 
ایران چندان خوشایند نیست. درواقع اگر فردی به سمت 
کانون ما بیاید، طرز نگاه دانشجویان به او تغییر می کند. 
درواقع متقاعد کردن دانشجویان به اینکه به سمت کانون 

ما بیایند کمی چالش برانگیز است.«

مجوز راه اندازی مرکز تحقیقات صنعت
معدن و فولاد صادر شد

کز تحقیقاتی بـــا حضور عبدالله  جلســـه کمیتـــه برنامه ریـــزی و هماهنگـــی مرا
محمدی مدیرکل شـــبکه پژوهشـــی و آزمایشگاه دانشـــگاه آزاد، کمیته داوران 
سازمان مرکزی، مسئولان دانشگاه آزاد واحد سیرجان و نماینده شرکت ماهان 
سیرجان به عنوان نماینده صنعت برگزار و با راه اندازی مرکز تحقیقات صنعت، 

معدن و فولاد این واحد دانشگاهی موافقت شد. 
کـــز صنعتـــی، اقتصادی در  بـــا توجـــه به موقعیت مناســـب وجـــود معادن، مرا
شهرســـتان ســـیرجان و ظرفیت دانشـــگاه آزاد واحد ســـیرجان ازجمله وجود 
ی  کارگاه و آزمایشـــگاه های مـــدرن، کارگاه مهندســـی معکـــوس، ســـرای نوآور
فـــولاد، زنجیره تامین و اعضای هیات علمی ماهر و دانشـــجویان تحصیلات 
تکمیلی متناســـب با صنعت فولاد و معدن می تواند بســـتر مناســـبی را برای 
پیشرفت، بالندگی علمی و تحقیقاتی در صنعت، معدن و فولاد فراهم کند. 
مرکز تحقیقات صنعت، معدن و فولاد می کوشد با بهره گیری از همه ظرفیت ها 
با حمایت و تشویق محققان و پژوهشگران، رابطه بین متخصصان صنایع و 
معادن و پژوهشـــگران و محققان را تقویت کند و توانمندی آنها را در پژوهش 
افزایش دهد و با بهره گیری از مستندات علمی، حل مشکلات و چالش های 
صنایع و معادن شهر سیرجان و منطقه را در اولویت قرار دهد تا به این وسیله، 
ی از نتایج تحقیقات به عمل  آید و در راستای ارتقای صنایع  کثر بهره ور حدا

و معادن گام های بلندی بردارد. 
سرآمدی در پژوهش و نوآوری صنعت، فولاد و معدن در سطح ملی و منطقه ای 
کوسیستم این مرکز هدف نهایی دانشگاه است که با  و ارزش آفرینی از طریق ا
ایجاد زمینه های همکاری های علمی، تحقیقاتی و کاربردی بین دانشگاه آزاد 
یکرد درآمدزایی از طریق فعالیت های علمی  و صنعت و معدن، همچنین رو
محقق خواهد شـــد. پژوهشـــگران و محققان می توانند با ارائه انجام طرح های 
پژوهشـــی کاربردی در زمینه های مرتبط با صنعت و فولاد در قالب گروه های 

ی داشته باشند.  پژوهشی در این مرکز همکار

سبک زندگی، ماموریت ویژه  دانشگاه آزاد قم
حســـن خیری، رئیس دانشـــگاه آزاد استان قم در گفت وگو با ایسکانیوز درباره 
آخرین اقدامات برای تاســـیس پردیس علوم اســـلامی- انســـانی در این واحد 
اظهار کرد: »کلیات تاسیس این پردیس در کار گروه های ذیل معاونت علوم 

انسانی و هنر دانشگاه آزاد به تصویب رسیده است.« 
ی گفت: »سبک زندگی یکی از کارویژه های دانشگاه آزاد واحد قم است که  و
ذیل پردیس علوم اســـلامی- انســـانی قرار دارد. همچنین اسلامی شدن علوم 

انسانی از دیگر اولویت های این پردیس است.« 
خیـــری بـــا بیـــان اینکه قرار اســـت که موضوعاتی مانند ســـبک زندگی و هوش 
مصنوعی )مطالعات بنیادین در هوش مصنوعی( ذیل پردیس علوم اسلامی- 
انســـان و هنر واحد قم پیگیری شـــود، گفت: »ما برای ساخت ساختمان های 
ی شهرستان کهک انجام  این پردیس اقدامات و رایزنی هایی از طریق فرماندار
داده ایم تا زمین برای این پردیس اختصاص یابد. این موضوع در دست اقدام 

است. البته باید دید تا چه میزان می توانیم به این موضوع سرعت بدهیم.« 
ی پردیس علوم اســـلامی- انسانی  این مســـئول درباره زمان افتتاح و بهره بردار
دانشـــگاه آزاد عنـــوان کـــرد: »من نمی توانم در این خصـــوص زمان تعیین کنم؛ 
ی قابل پیش بینی نیســـتند. علاوه بر آن، بخشـــی از  که کارها و امورات ادار چرا

این کارها نیز برعهده و توان ما نیست.« 
رئیـــس دانشـــگاه آزاد اســـتان قم بـــا تصریح بر اینکه مـــا فعالیت های خودمان 

در حوزه هوش مصنوعی و ســـبک زندگی که باید در پردیس انجام می شـــد را 
پیگیری می کنیم، گفت: »البته برای اینکه پردیس ماهیت مســـتقلی داشـــته 
باشد، نهایت تلاش خودمان را انجام می دهیم. درحال حاضر برخی گروه های 

یت دارند برخی دروس را در قالب سبک زندگی ارائه دهند.«  درسی مامور
ی درباره فعالیت های هوش مصنوعی در دانشـــگاه آزاد واحد قم بیان کرد:  و
یجـــی و نشســـت های تخصصـــی در حوزه  کنـــون کرســـی های علمـــی و ترو »ا
هـــوش مصنوعـــی در این واحد برگزار می شـــود. همچنین ما به صورت خاص 
مطالعـــات بنیادیـــن را در حوزه هوش مصنوعی دنبـــال می کنیم. علاوه بر این 
برخی فعالیت های مطالعاتی، پژوهشی و برخی دروس به سمت تبیین هوش 
مصنوعی در علوم انسانی سوق داده شده تا به مرور زمان ادبیات این موضوع 
شکل گیرد، مثلا حقوق و هوش مصنوعی، جامعه شناسی و هوش مصنوعی، 

اقتصاد و هوش مصنوعی.«
خیری در پاســـخ به پرسشـــی مبنی بر اینکه آیا محتوای دروس و ســـرفصل ها 
 ، در پردیـــس علوم اســـلامی- انســـانی و ســـبک زندگـــی تغییر می یابـــد یا خیر
که  یم براساس و محدوده مقررات و ضوابط عمل کنیم؛ چرا گفت: »تلاش دار
اختیارات ما محدود اســـت. همچنین در برخی رشـــته ها می توانیم از ظرفیت 

حوزه علمیه بهره ببریم.« 
رئیـــس دانشـــگاه آزاد اســـتان قم با بیان اینکه بالندگـــی برخی دروس مرتبط با 
علوم انســـانی، ســـبک زندگی و هوش مصنوعی در اولویت قرار دارند، گفت: 
»بهره گیری از ظرفیت قم به عنوان یک ذخیره علمی در اولویت قرار دارد. به این 
، تغییر سرفصل باشیم باید استفاده از ظرفیت ها  معنا که پیش از اینکه به فکر
ی ادامه داد:  و اساتید و تولید منابع درسی را در دستور کار خود قرار دهیم.« و
ی اساتید و ارتقای سطح علمی آنان در حوزه علوم انسانی جزء  »توانمند ساز
موضوعاتی است که تصویب شده و باید منتظر ماند و دید در مرحله اجرایی 
یم. علاوه بر این واحدهای اســـتانی، ســـازمان مرکزی و معاونت  چقدر توان دار

ی لازم را دارند.«  علوم و انسانی با ما همکار
این مســـئول با اشـــاره به سند اسلامی شدن دانشگاه ها عنوان کرد: »مسئولان 
ی برای اسلامی شدن دانشگاه ها کشیده اند. شکل گیری  زحمت های بسیار
معاونت علوم انســـانی و هنر در دانشـــگاه آزاد و دادن هویت اســـلامی به علوم 
انسانی با هدف تحقق اهداف این سند است. این موضوع از چند سال گذشته 
ی  و به صورت سازمان یافته در دانشگاه آزاد آغاز شده و پیگیری می شود.« و
با بیان اینکه اســـاس شـــکل گیری دانشکدگان این است که این ساختارها به 
ی دانشگاه و علوم انسانی کمک کنند، گفت: »چون در قم  فرآیند اسلامی ساز
ظرفیت ویژه ای به نام حوزه علمیه وجود دارد، طبیعی است که توقع بیشتری 

برای این هدف وجود دارد.« 

گذر اشتغال دانشگاه آزاد واحد اصفهان 
میزبان دانشجویان

ی دانشـــگاه آزاد واحـــد اصفهان از  ی و نـــوآور کبـــر پیرســـتانی، معـــاون فنـــاور ا
ی نمایشـــگاه پویـــش از 13 اســـفندماه 1402 خبـــرداد و اظهـــار کـــرد: »هر  برگـــزار
یم و  یم حدود 60 غرفه دار دوره ای نمایشـــگاهی در رابطه با پویش اشـــتغال دار
ی افزود: »از همه  یداد برگزار می شـــود.« و در گذر اشـــتغال دانشـــگاه آزاد این رو
که در پویش  دانشجویان دعوت می کنم که در این نمایشگاه شرکت کنند؛ چرا
ی انســـانی دارند از  اشـــتغال با ظرفیت هایی که الان شـــرکت ها در جذب نیرو
ظرفیت دانشـــجویی اســـتفاده خواهند کرد و به زودی به سمت استخدام این 

دانشجویان خواهند رفت.« 
ی دانشگاه آزاد واحد اصفهان تصریح کرد: »دانشجویان  ی و نوآور معاون فناور

یادی را برای طرح پویش معرفی کرده ایم که هم موجب مهارت آموزی و اشتغال  ز
حین تحصیل برایشان شد، کمک هزینه ای هم برای تحصیل شان بود، سپس 
ی ادامه  منجر به اســـتخدام آنها در رشـــته تخصصی خودشان خواهد شد.« و
ی و آموزش و دســـتگاه های  داد: »در نمایشـــگاه پیش رو از صنایع تا هتلدار
عمومی و دولتی شـــرکت و ســـبد کاملی را برای اشـــتغال فراهم خواهند کرد. 
کســـب وکارها نیز از این طرح اســـتقبال کرده اند و حضورو مشارکت شـــان در 

این نمایشگاه خود حکایت از همین موضوع دارد.«

دانشگاه آزاد به دنبال گفتمان سازی امامت و مهدویت است
سیدجواد جعفری در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به برگزاری جشنواره دانش آموزی 
آیین های سنتی مهدوی اظهار داشت: »دانش آموزان مدارس سمای 1۸ استان 
یست بوم هر شهر  یداد شرکت کردند که این آیین ها با توجه به ز کشور در این رو
متفاوت بود.« وی افزود: »فرهنگ عمومی ما مملو از اعتقادات و باورهای دینی 
و مذهبی است که در جای جای ایران اسلامی مشهود است. بخشی از آیین ها 
یت برمی گردد. مردم در نیمه شعبان آیین هایی دارند و ما در جشنواره  به مهدو
ی اختصاص دادیم.  یت بخشی را به موضوع آیین های مهدو امامت و مهدو
خوشبختانه این کار در دانشگاه آزاد در دستور کار قرار گرفته که تجربه خوبی 
ی تدارک  اســـت. برای این موضوع جشـــنواره ای تحت عنوان آیین های مهدو

دیده ایم که قرارگاهش در استان خوزستان است.« 
یت گفت: »این جشنواره بر  جعفری با تشریح جزئیات جشنواره امامت و مهدو
ع( و مناسبت های ماه مبارک رجب و شعبان پایه ریزی  پایه مکتب اهل بیت)
شـــده اســـت و هر ســـال از 13 رجب آغاز می شـــود و تا نیمه شعبان ادامه دارد. 
یشه در اعماق وجود  یت به سرعت رشد کرد، چون ر جشنواره امامت و مهدو
ولایتمداران داشت. 42 واحد دانشگاهی دانشگاه آزاد با ۵2 برنامه موضوعی 
یدادها به مدت 4۵ روز ادامه  از 4 بهمن کار خودشان را شروع کردند که این رو
کید بر ضرورت اســـتفاده از زبان  ی با تا دارد و 1۵ اســـفند به پایان می رســـد.« و
ی جاها اندیشه به لحاظ مفاهیم پاسخگو نیست.  هنر توضیح داد: »در بسیار
آنجا نقطه پایان اندیشـــه اســـت و تنها راه تبیین آن مفاهیم از کانال هنر است 

باید با ظرفیت هنر مفاهیم را تبیین کنیم.« 
جعفری افزود: »دشـــمن به لحاظ عمق اســـتراتژیک و مصداق ها و ابزارهایی 
ی اسلام و انقلاب اسلامی و مفاهیم  که به خدمت گرفته، دشمنی خاصی رو
یت دارد. مهم این اســـت که ما هم بیکار نباشـــیم و متناســـب  انتظار و مهدو
با آن وظیفه ای که برعهده ما قرار دارد برنامه ریزی کنیم. بخشـــی از آن مربوط 
به اندیشـــمندان و دانشـــمندان و شـــخصیت های فکری ماست که از طریق 
ی خودش دارد انجام می شـــود. در بخشـــی هم دســـتگاه های فرهنگی  مجار
مسئول هستند. طبیعتا دانشگاه هم نقش خیلی جدی در این حوزه ها دارد.« 
ع( گفت: »آنچه درحال حاضر  دبیر اسبق جشنواره فرهنگی هنری امام رضا)
یم پیگیری می کنیم، بخش قابل توجهش  یت دار در جشنواره امامت و مهدو
ع( داشتیم. آن  ناشـــی از تجربه  گران ســـنگی است که در جشـــنواره امام رضا)
یت  گیر برای همه اقشار بود. اما جشنواره امامت و مهدو جشنواره عمومی و فرا

یداد دانشگاهی است.«  یک رو
ی امامت و  کید بـــر اینکه دانشـــگاه آزاد به دنبـــال گفتمان ســـاز جعفـــری بـــا تا
گر اثری که خلق می شود جنبه های هنری اش  مهدویت است، اظهار داشت: »ا
ضعیف باشد، خود به خود کشش لازم را برای مخاطب ایجاد نمی کند. درکنار 
محتوای پیام، هنری بودن کار هم خیلی برای ما مهم است. البته باید بدانیم 
کار دانشجویی با کار حرفه ای فرق می کند. کار دانشجویی درحال تجربه کردن 

است اما کار حرفه ای راهی بازار می شود.« 

گفت و گو خبر

فاطمه طاری بخش
خبرنگار گروه دانشگاه 

علوم و تحقیقات


